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SISTEMA FINANCER   <<>>

El conseller general del PS Pere
López va avançar ahir que sol·li-
citarà la compareixença de res-
ponsables de la UIF o l’INAF en la
comissió legislativa de Finances
per tal d’obtenir explicacions de
les decisions preses en els darrers
mesos. Ho farà sempre que Go-
vern respongui a la demanda
d’informació que han dut a terme
per tal de conèixer el contingut
de les conversacions amb amb-
dues entitats des de l’inici de la
crisi financera. “El més probable
és que demanem la comparei-
xença dels diferents responsables
a la comissió escaient per tal que
ens donin explicacions; tot i això,
per aconseguir que la sessió sigui
productiva necessitem més infor-
mació”, va explicar López.   

En concret, el conseller general
es va referir a les trameses i les
comunicacions efectuades entre
tots els organismes implicats.
“Estem demanant una informa-
ció que ja existeix, no s’ha de pre-
parar, en cap cas volem un infor-
me”, va puntualitzar. A més, va

recordar que es tracta d’una
pràctica habitual i va posar com a
exemple les diferents explica-
cions que, en el marc del sistema
financer espanyol, han donat en-
titats com la Comissió Nacional
del Mercat de Valors. López va tit-
llar de “necessari” el fet que els
organismes implicats passin
comptes davant de la comissió
escaient. “Es tracta de sessions
que podrien ser a porta tancada,
sense que s’haguessin de fer pú-
bliques íntegrament.” 

La petició que responsables de
la UIF o de l’INAF compareguin

s’afegeix a la demanda de crear
una comissió d’enquesta que
permeti analitzar si les actua-
cions s’han dut a terme “de forma
diligent”, segons les paraules de
López. En aquest sentit, el conse-
ller general del PS va criticar que
els grups parlamentaris liberal i
demòcrata no hagin respost a la
carta que els va remetre el 13 d’a-
bril per demanar la creació d’a-
questa comissió. 

“Els grups parlamentaris han
de ser clars i si volen tancar la
porta que s’analitzi el procés que
s’ha seguit han de tenir la valen-

tia de posar per escrit per què re-
butgen la comissió”. Al parer de
López, “ha passat massa temps,
un mes i mig, i crec que ja s’hau-
rien d’haver adreçat a nosaltres
indicant per què no consideren
necessària la proposta”. No obs-
tant això, el conseller general va
deixar clar que “més tard o més
d’hora caldrà fer una comissió
perquè s’està perdent el temps i
això juga en contra de la imatge
d’Andorra”.   

També fent referència a l’afer
BPA, López va insistir que el cap
de Govern, Toni Martí, no els va
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Els socialdemòcrates exigeixen al Govern tota la informació relativa a l’‘afer BPA’

El PS vol sol·licitar la compareixença
de responsables de la UIF i l’INAF

El conseller general del PS
Pere López reitera la
petició de crear una
comissió d’enquesta per
esclarir els fets dels darrers
mesos i tenir accés a
informació de l’‘afer BPA’.
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Pere López

“Necessitem més
informació perquè la
compareixença pugui
ser productiva”

CONSELLER GENERAL DEL PS

“Els grups polítics han
de ser valents i explicar
per què rebutgen la
comissió d’enquesta”

“Vam crear un grup de
treball i mai se’ns va fer
arribar la nota prèvia
de la FinCEN del dia 4”

QUÈ HA DIT

fer arribar la comunicació de la
FinCEN del 4 de març en els dies
posteriors a l’esclat de la crisi. Ai-
xí, el conseller general va ratificar
les declaracions del primer secre-
tari del PS, David Rios, i va des-
mentir la versió de l’executiu, que
manté que va facilitar informació
a tots els partits polítics durant els
primers dies de març. 

Segons va aclarir ahir el conse-
ller general del PS, la formació
política va crear un grup de tre-
ball per fer seguiment de la situa-
ció l’11 de març. “En aquestes
sessions vam parlar de moltes co-
ses però en cap cas se’ns va infor-
mar de la nota prèvia així com
tampoc se’ns va dir el que havia
succeït entre el dia 4 i el 9”. De fet,
López va reiterar que “la primera
vegada que vam sentir que haví-
em de tenir accés al comunicat
previ va ser durant la sessió del
Consell General del darrer dia
14”. També va criticar el fet que
els viatges de Martí a París i a la
Seu d’Urgell “es van produir
abans del dia 8, com se’ns va dir”.    

Socialdemocràcia i Progrés (SDP)
ha exigit al Govern que “digui
d’una vegada per totes” quan va
conèixer les sospites de la Fin-
CEN sobre els presumptes casos
de blanqueig de BPA. En roda de
premsa, el conseller general de la
formació Víctor Naudi va recla-
mar  “transparència”. 

Després que mitjans estrangers
hagin publicat que, segons el
conseller d'Afers Econòmics de
l’ambaixada dels Estats Units a
Espanya i Andorra, Anton Smith,
els Estats Units van informar amb
antelació les autoritats andorra-
nes sobre les males pràctiques de
BPA, Naudi va reconèixer sentir-
se “preocupat”. “Reforça la meva
creença que costa de creure que

la FinCEN avisés amb tan poc
temps d’antelació”, va afirmar, tot
afegint que “DA va rebutjar la co-
missió d’enquesta i creiem que és
important saber què va passar
abans del dia 10. Aquí alguna co-
sa ha fallat i volem saber què. Si
realment va ser així, demanarem
responsabilitats a qui correspon-
gui”, va assegurar.

Segons Naudi, “la crisi ha gene-
rat inseguretat jurídica i s’està po-
sant en dubte tant la credibilitat
del país com del sistema financer.
Demanem al Govern solucions”.

EL 4 DE MARÇ 
Naudi va insistir en el fet que des-
coneixia la data del 4 de març,
com a la primera notificació que
va rebre el Govern dels Estats
Units, fins al Consell General pas-
sat. Va assegurar que quan el cap

de Govern, Toni Martí, va reunir
els caps de llista “ens va parlar del
viatge que va fer per parlar amb
els Coprínceps, el 7 i 8, mai del 4
de març”. 

El secretari d’organització de la
formació, Joan Marc Miralles, va
criticar la poca transparència del
Govern i els reiterats “incompli-
ments de calendaris anunciats”.
Miralles es va mostrar sorprès
que, després de la “urgència per
aprovar la llei per donar-hi una
solució ràpida”, “un mes i mig
després encara no hi hagi cap re-
solució”. No ens sembla seriós.
També va criticar que “inicial-
ment es parla d’una feina de 15
dies, d’analitzar 9.000 comptes
bancaris, i ara s’estigui parlant de
25.000”. 

Davant la negativa de DA i Li-
berals a realitzar una comissió

d’enquesta i sí una d’especial, a
porta tancada, Miralles va asse -
nyalar que “ens desperta curiosi-
tat que no es vulgui fer públic el
debat i no s’aclareixi el perquè del
secretisme”. El secretari d’organit-
zació de la formació, però, sí que

es va mostrar partidari a la pro-
posta del Partit Socialdemòcrata
(vegeu text superior), que recla-
ma que responsables de l’INAF i
la UIF compareguin en la comis-
sió d’enquesta “encara que prefe-
riríem l’especial”. 

Tot i que encara falten dies,
SDP ja avança que té la intenció
de dur, novament, “els dubtes”
sobre l’afer BPA a la propera ses-
sió de control del Consell Gene-
ral, el dia 11. 

BARTUMEU I ELS ACCIONISTES 
Quinze dies després que l’excap
de Govern Jaume Bartumeu hagi
sortit escollit president d’SDP,
des de la formació política van re-
calcar que el nou càrrec no és in-
compatible amb el d’advocat dels
màxims accionistes de BPA. “Les
decisions no les pren una perso-
na i de la política no vivim. Aquí
som arquitectes, advocats... La
nostra vida privada mai influirà
en la vida política”, va assegurar
Miralles.

SDP exigeix al Govern que digui “tota 
la veritat” i fixi calendaris “definitius”
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SEGUEIX RECLAMANT UNA COMISSIÓ D’ENQUESTA


